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Az 1881- decz. 9-iki szakülésen 
1. Klug N á n d o r Hó'gyes . F e r e n c z orvostanhallgató vizsgálatai nyo

mán előadást tartott a muscarin mérgezés alatt észlelt izomingerlékenység változá
sairól és e változásokról összeállított graphicus táblázatokat mutatott be. Ez ér
tekezést későbben közöljük. 

Továbbá értekezett a békánál történt vagus. ideg átmetszése után beállott 
tünetekről. E közlemény jelen füzetünkben lát napvilágot. 

2. Góth Manó értekezett a medencze méréseknél a conjugata vera pon
tos meghatározásának egy ujabb módjáról s egy e meghatározásra szolgáló, általa 
összeállított készüléket mutatott be. 

3. Dr. G e n e r s i e h An ta l bemutatott egy kétarczu torzszülöttet ós az 
abban észlelt abnormításokról előadást tartott. 

— Az erdélyi nnimnn-cgjTct természettudományi szakosztálya az er
dély i múzeum-egyle t i g a z g a t ó v á l a s z t m á n y á n a k 1881. nov. 5-diki 
illésén következő indítványt terjesztette elő : 

T e k i n t e t e s i g a z g a t ó v á l a s z t m á n y ! 
Két éve annak, hogy az e r d é l y i múzeum-egy le t kebelében a ter

mészettudományi szakosztály megalakult. Az igazgató választmány bőkezűsége és 
a közgyűlés anyagi áldozatkészsége folytán az óta az orvos-természettudományi 
társulattal kapcsolatban sikeresen működik, a mennyiben tudományos szakülései 
kiadott tudományos folyóirata által itt Kolozsvárt egy kis orvos-természettudo
mányi irodalmi központot teremtett. 

A természettudományi szakosztály azon felfogásban él, hogy Kolozsvár és az 
erdélyi részek természettudómányi knltur fejlődésének hasztios szolgálatot tett és 
így az erdélyi muzenm-egylet szabályainak szellemében cselekedett, midőn évi 
átalányát az orvos-természettudományi társulattal közösen kiadott tudományos 
folyóirat kiállítására fordította és azon hiedelemben van, hogy e kapcsolat fenn
tartása, sőt annak összébb fűzése jövőre is maradandólag kívánatos. 

A természettudományi szakosztály azonban — bármennyire meg van is 
nyugtatva az iránt, hogy az erdélyi múzeum-egylet jelen igazgató választmánya 
és közgyűlése jó indulatát tőle jövőre sem fogja megvonni — aggodalomban van 
arra nézve, hogy e működési irányát jövőben is biztosan folytathassa, mindaddig, 
míg l é t e z é s e az e r d é l y i m ú z e u m - e g y l e t a laps z a b á l y a i b an bizto
sítva nincs. 

A természettudományi szakosztály ennek folytán ügye jövő biztosítása szem
pontjából kötelességének tartja felhívni a t. igazgató választmány figyelmét e kö
rülményre és azon indítván ynyal lép fel „ m é l t ó z t a s s é k i n t é z k e d n i az 
i ránt , hogy az egylet t e r m é s z e t t u d o m á n y i s zakosz t á lya a lapsza-
b á l y i l a g c o n s t i t u á l t a s s é k . " 

STern mulaszthatja el szakosztályunk ez alkalommal felhívni a t. igazgató 
választmány figyelmét még egy más körülményre is. Azon kapcsolatnál fogva, 
melyben szakosztályunk az orvos-természettudományi társulattal áll, kettős ügy
kezelés keletkezett, mely nagyon bonyolodottá te?é az ügymenetet. Szakosztá
lyunk kebelében ennek folytán komolyan felmerült a kérdés nem kellene e szo-
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rosabban egyesíteni a két egyesületet, annyival inkább, mert szakosztályunk tag
jai nagyobb részt, tagjai az orvos-természettudományi társulatnak, a működő ta
gok pedig egészen ugyanazok, a kiket a közös ezélbó] ugyanazon eszközökkel 
működő két egyesület ki nem kerülhető administratiója sok időjüktől megrabol. 
Az egyesítés felmerült eszméje egy lépéssel már tovább is jutott. Egy szakosztá
lyunkból és a kolozsvári orvos-természettudományi társulat választmányából ki
küldött vegyes bizottság többször tartott üléseiben beható megbeszélés tárgyává 
tette az eshetőleges egyesülést. E tanácskozásoknak eddigelö az az eredménye 
lőtt, hogy sem s z a k o s z t á l y u n k sem a k o l o z s v á r i orvos te rm. tud. 
t á r s u l a t vá lasz tm anya r é s z é r ő l nem merü l t f e l elvi a k a d á l y a 
l e h e t ő e g y e s ü l é s e l lenében , fel téve azt , h o g y az or vo s-te rmé-
sz e t t u d o r a á n y i tá r su la t á l t a l i n a u g u r á l t és s z a k o s z t á l y u n k ál
t a l k é t éve t ény l eg e l fogado t t működés i i rány és m ó d o z a t az 
egyesü lé s e s e t é r e is v á l t o z a t l a n m a r a d h a t . 

Ennek folytán szakosztályunk elhatározta a közvetítést az idősebb erdélyi 
múzeum-egylet és az ifjabb kolozsvári orvos-természettudományi társulat közötti 
egyesülés megindítására és e tevékenységének mindjárt az által ád kifejezést, 
hogy fennebbí indítványával kapcsolatban javaslatba hozza azt is, hogy a szak
osz tá ly uu k a l a p s z a b á l y i l a g leendő' const i t u á lása v é g e t t k i k u l -
dend ő b i z o t t s á g t a n á c s k oz ása ib an k ü l d ö t t s é g á l t a l való r é s z t-
v é t e l r e k o l o z s v á r i o r v o s - t e r m é s z e t t u d o m á n y i t á r s u l a t vá l a sz t 
m á n y a is fe lh iva ssé k! mely tanácskozások alkalmával a lehető egyesülés 
feltételei is tisztába hozhatók lesznek. 

Kelt Kolozsvárt az erdélyi múzeum-egylet természettudományi szakosztá
lyának 1881. nov. 4-én tartott rendkiviili üléséből. Hő g y e a Endre szakjegyző 
A b t Antal szakelnök. 

Ez indítvány egyhangúlag elfogadtatván, az igazgató választmány követ
kező határozatban állapodott meg: 

„Az igazgató választmány teljesen méltányolván a tett előterjesztésben fog
lalt indítványok nagy fontosságát és horderejét; másfelől pedig fontolóra vévén , 
abbeli kötelezettségét, hogy a múzeum-egylet alakításakor az első alapítók előtt 
lebegett és kétségen kivül még ma is jogosult czéljait elejteni ne engedje: szük
ségesnek látja, hogy ez előterjesztés alapján egy kimerítő részletes és indokolt 
javaslat terjesztessék elé a választmány és esetleges elfogadás után végleges meg
erősítés végett a közgyűlés elejébe. 

E javaslat elkészítésére bizottságot alakit a maga kebeléből Nagy Péter 
egyleti alelnök urat, Páll Sándor, Szamosi János tagtársakat és a titkárt küldvén 
ki, a kikhez a természettud. szakosztályból Dr. Abt Antal "szakosztályi elnök, Dr. 
Mosel Antal egyl. alelnök és Dr. Berde Áron, az orvos-természettud. társulat ré
széről Dr. Entz Géza, Dr. Koch Antal és Dr. Hó'gyes Endre mint bizottsági tagok 
fognak, csatlakozni, és felkéri Nagy Péter egyl. alelnök urat, hogy elvállalván e 
vegyes bizottság elnökségét, gyűjtse össze és készíttesse el e vegyes bizottságban 
azt a részletes és indokolt javaslatot, a melynek alapján a felmerült óhajtásokat 
a lehetőségig ki lehetne elégíteni a múzeum-egylet eredeti czéljának veszélyez
tetése nélkül 




